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Bezohlední lyžaři ohro-
žují bezpečnost ostat-
ních lidí na sjezdov-
kách. Horská služba
spolu s policií se proti
nim snaží bojovat.

Petr Ježek
redaktor MF DNES

ŠUMAVA Na sjezdovkách v české i
německé části Šumavy se šéfové
sjezdařských areálů spolu s hor-
skou službou a policisty snaží
umravňovat bezohledné piráty sva-
hů na lyžích nebo snowboardech.
„Na bezohledné lyžaře a snowbo-

ardisty se zaměřujeme společně s
horskou službou Německého lyžař-
ského svazu. Pravidelně se konají
společné bezpečnostní porady i s
bavorskou policií,“ řekl ředitel ba-
vorského areálu na Velkém Javoru
Thomas Liebl.
Podobná situace trvá několik let i

na české straně Šumavy. „Nejen ve
sjezdových areálech policisté pří-
mo provádějí dohled nad dodržová-
ním pravidel bezpečného lyžování,
ale i na veřejný pořádek,“ připo-
mněla klatovská policejní mluvčí
Dana Ladmanová. Policisté dokon-
ce mají kompletní lyžařské vybave-
ní, a pokud je potřeba, mohou část
služby strávit i na lyžích.
Šéf šumavské horské služby Mi-

chal Janďura řekl, že k vyšší bezpeč-
nosti přispívá i stále lepší vybavení
lyžařů. „Řadu let se snažíme půso-

bit na lyžaře, aby používali bezpeč-
nostní přilby. Dnes jemá 99,99 pro-
centa dětí na svazích, používá je stá-
le více dospělých. Ale zpátky k ne-
bezpečným lyžařům. Nejprve při-
chází upozornění, pokud se situace
nezlepší, mohou jim vlekaři nebo
pracovníci areálů odebrat jízdenky
a vyloučit je z areálů. Zrovna před
chvílí na Belvederu, kde trénuje-
me, upozorňoval vlekař partu mla-
dých lyžařů, aby dojížděli až namís-

to, kde se smí z vleku vystupovat,
aby jej neopouštěli dříve,“ popsal
včera po obědě šéf šumavské hor-
ské služby Michal Janďura.
Šéf špičáckého sportovního areá-

lu Vladimír Kasík potvrdil, že riziko-
vým jezdcům, kteří nerespektují
pravidla, nejprve domlouvají. „Ne-
chceme neukázněné lyžaře ihned
trestat okamžitým vykázáním z are-
álu. Ale samozřejmě kdyby to neza-
bralo, má každý z našich zaměst-

nanců právo tak učinit. Naposledy
se nám to stalo asi před dvěma
roky, ale tam hrál svoji roli hlavně
alkohol. Tomu člověku jsme vzhle-
dem k jeho stavu nedovolili nastou-
pit na lanovku ani jiný vlek, který
by ho dopravil nahoru. Sám toho
schopen nebyl, takže s lyžováním
chtě nechtě ten den skončil,“ vyba-
vil si Vladimír Kasík.
Důvodem k první výstraze nemu-

sí být jen příliš rychlá a bezohledná

jízda na sjezdovce, ale také rizikové
chování na vlecích nebo lanovkách
či vjíždění do uzavřených a viditel-
ně označených částí areálů.
Podobně jsou pravidla nastavená

i v Bavorsku. „Na Velkém Javoru
jsou piráti sjezdovek nejprve napo-
menuti a při opakovaném nevhod-
ném chování jim je odebrán skipas.
Ale také lyžaři, kteří jedou nad své
možnosti, například neumějí zabrz-
dit, čeká výzva k přiměřené jízdě.
Zároveň jim bude doporučeno ab-
solvovat kurz bezpečného lyžování
v lyžařské škole,“ upozornil ředitel
společnosti provozující sportovní
areál na bavorském Velkém Javoru
Thomas Liebl.
Podle Kasíka správci řešili na Špi-

čáku případy skialpinistů, kteří za
plného provozu stoupali po sjez-
dovce nahoru nebo naopak za tmy
je sjížděli a na cestu si svítili čelov-
kami. „Takovým lidem mimo jiné
hrozí střety s rolbami, které v noci
upravují svahy. Rolbaři proto dosta-
li jasný pokyn tyto noční dobrodru-
hy zastavit a vysvětlit jim, čeho se
dopouštějí a k čemu by mohlo do-
jít. Vstup na sjezdovky jemimo pro-
vozní hodiny areálu striktně zaká-
zán,“ upozorňuje Vladimír Kasík.
Šéf horské služby Janďura k tomu

řekl, že trasy pro skialpinisty vedou
většinou volným terénem, někde i
po okrajích nebo přes sjezdovky.
„Na všech místech jsou upozornění
na zákazy vstupu. Na západní části
Šumavy lidé nařízení vesměs re-
spektují, pohybují se především ve
volném terénu. Sámmezi skialpinis-
ty patřím,“ přiznal náčelník šumav-
ské horské služby Michal Janďura.F inálový večer

prestižních hu-
debních cen Žeb-

řík 2015 se neúprosně blíží. V pátek
11. března od 19 hodin vystoupí na
pódiu kulturního centra DEPO2015
v Presslově ulici kapely No Name,
Tata Bojs, Jelen a další.

Jednu vstupenku na Žebřík 2015 a
podepsané CD od účinkujících
hvězd získá první čtenář, který za-
šle na adresu redplz@mfdnes.cz
správnou odpověď na otázku:

Kdobudemoderovat letošní roč-
ník Žebříku?
a) Zdeněk Suchý a Zorka Hejdová
b) Tomáš Hanák a Barbora Poláková
c) Leoš Mareš a Lucie Vondráčková

PLZEŇNa třicet dětí navštívilo v so-
botu už sedmý ročník desetihodino-
véhomaratonu plastikovéhomode-
laření ve Středisku volného času Ra-
dovánek v Plzni. „Zájemci ve věku
od devíti let si tady mohli vyzkou-
šet stavbu základního plastikového
modelu, ať už letadla, nebo bojové
techniky, pod vedením odborných
lektorů. Mohli také sledovat práci
zkušených takřka nejlepších mode-
lářů u nás v republice, kteří dosáhli
mnoha ocenění u nás i v zahrani-
čí,“ řekl Tomáš Ťupa z Klubu plasti-
kových modelářů Plzeň.
Workshop je podle jeho slov urče-

ný zejména začínajícím dětem, kte-
ré ještě nikdy žádnýmodel nesesta-
vily a chtějí si to vyzkoušet. „Je to

myšleno tak, aby tato akce byla i
úvodem do této problematiky, aby
se děti s modelařením seznámily a
třeba se pro něj i nadchly. Mohou
ale přijít i ti, kteří už modelují
doma a tady okoukají od ostatních
různé jiné postupy. Naši lektoři jim
rádi poradí,“ vysvětlil Ťupa. Aby si
dětimohly vyzkoušet stavěnímode-
lu, nepotřebovaly žádné svoje po-
můcky. V dílnách bylo připraveno
vše potřebné, dokonce tady byly ke
koupi i základní vyzkoušené mode-
ly, které vyhovují začínajícím dě-
tem.
Mezi návštěvníky byl i Martin

Chramosil z Komárova na Beroun-
sku, který právě tam pomáhá vést
asi dvacetičlenný modelářský

kroužek. S sebou do Plzně vzal
svého syna i další děti z komárov-
ského kroužku. „Modelaření nás
baví. Chtěli jsme se podívat, jak
pracují kamarádi, a také se podí-
vat na práci profesionála, takže
jsme sem rádi přijeli, vždyť je to
kousek. Modelaření máme rádi, je
to lepší než sedět u počítače.
Dneska stavíme lodě, tanky i leta-
dla,“ prozradil.
Podle Tomáše Ťupy je plastikové

modelářství středně finančně ná-
ročný koníček. Něco stojí model a
základní vybavení, jako třeba bar-
vy. Ale s tím se už pak vystačí delší
dobu a dokupují se jen modely. Se-
stavení jednoho trvá dva až tři měsí-
ce. — Petra Petříková

Vyhrajte lístek
na finálový
večer

KontrolaPolicisté na lyžích kontrolují ve spolupráci s horskou službou lyžaře na sjezdovkách. Foto: L. Němec, MAFRA

PLZEŇ Více než 880 tisíc lidí loni
zavítalo na některou z návštěvnic-
kých tras či programů, které při-
pravil Plzeňský Prazdroj ve svých
pivovarech. Návštěvníky to nejví-
ce táhlo do Plzně, kam se v roce
2015 podívalo rekordních 750 ti-
síc turistů.
V roce 2015 zaznamenaly plzeň-

ské turistické trasy Plzeňského
Prazdroje – tedy pivovary
Prazdroj a Gambrinus, Pivovarské
muzeum a Plzeňské historické
podzemí, v průměru šestadvaceti-
procentní nárůst návštěvníků
oproti roku 2014.
Největší růst si připsalo Plzeňské

historické podzemí, kam se v ně-
kterých měsících podívalo až o 64
procent lidí více než v předcho-
zím roce. Nejvíce návštěvníků, kte-
ří zavítali do Plzně, bylo tradičně z
České republiky, podíl českých tu-
ristů zůstává meziročně na stejné
úrovni.
„Největší nárůst zahraničních tu-

ristů jsme zaznamenali u návštěv-
níků z Německa,“ upřesnila Jin-
dřiška Eliášková, manažerka roz-
voje cestovního ruchu a péče o his-
torické dědictví Plzeňského
Prazdroje. (pp)

INZERCE

Modelářský maraton: děti stavěly lodě i tanky

Sedmý ročník Ve Středisku volného časuRadovánek v Plzni se uskutečnil
modelářskýmaraton. Foto: Petr Eret

880 tisíc lidí.
Prazdroj
hlásí rekord
v návštěvnosti

Bezohlední piráti sjezdovek
mohou přijít o skipasy

HRAJTE
S MF DNES


